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در پسابرجام ممنوع! 

اعلام جنگ اقتص��ادي همه جانبه، ديگر با اظه��ارات تند و طلبكارانه 
پومپئو غيرقابل انكار است، اكنون بايد بيش از همه با نگاهي به درون 
موضوعات اقتصادي را دنبال كرد؛ هر چند كه نبايد در عرصه تجارت 
جهاني واداده عمل كنيم و نبايد از پيش تن ب��ه مجازات هاي ناحق و 
غيرمنصفانه امريكا بدهيم.  براي اين منظور بي شك طرح دعاوي متعدد 
به استناد برجام و ساير كنوانسيون ها در دادگاه هاي بين المللي مي تواند  
مؤثر واقع شود، اما آنچه بايد بيشترين تمركز دولت را به خود معطوف 
كند، توجه به درون زايي و تقويت بخش مولد داخلي است؛ بخش هايي 
كه نه فقط در طول دولت يازدهم مورد غفلت واقع شد، بلكه در دوران 

پسابرجام نيز به آن بي مهري شد. 
دول��ت در دوران مذاكره در حال��ي كه همه تخم مرغ ه��اي خود را در 
س��بد مذاكره قرار داده بود، تقريباً و تحقيقاً روي فروش بيش��تر نفت 
متمركز ش��د كه اكنون اين تلاش چندساله در آس��تانه نابودي است. 
اما در پس��ابرجام بارها نگارنده نس��بت به نوع تعامل با جهان خارج و 
محدودك��ردن تعاملات ش��ركت هاي بزرگ با ش��ركت هاي دولتي و 

شبه دولتي هشدار داده بود. 
به عبارت ديگر، پس از ايجاد موج س��فر گروه هاي تجاري و اقتصادي 
كشورهاي مختلف، اين خود دولت و شركت هايش بود كه حرص كمبود 
اعتبار و بستن قرارداد را مي زدند و كمتر به بخش خصوصي و نهادهاي 
غيردولتي اجازه دادند تا در فرصت ايجادشده سرمايه هاي خارجي را 
جذب كنند. نگاهي به قراردادهاي منعقده دقيقاً مؤيد همين ادعاست 
كه بيشترين حجم توافقنامه ها بيشتر در حوزه انرژي، خودرو سازي و 
خريد هواپيما بود، در هر صورت يكسر آن به دولت بازمي گشت. حتي 
برخي سرمايه گذاري ها مانند سرمايه گذاري رنو نيز به شكل مستقل هوا 
شد تا محيط هاي انحصاري دولت همچنان دست نخورده باقي بماند و 

توافقنامه ها نيز در فضاي محرمانه به شكل شكننده اي امضا شود!
نتيجه اين انحصارطلبي و نامناس��ب بودن محيط كسب و كار و رقابت 
ناسالم دولت همين شد كه به جاي خروج تدريجي شركت هاي بزرگ 
و چندمليتي در مهلت تعيين ش��ده 180روزه تنها 10روز بعد از يك 
اخم ترامپ تمام تفاهمنامه هاي ميليارد دلاري ب��ر باد برود و خروج 

شركت ها محقق شود. 
به هرحال آنچه گذش��ته اگر چه قابل نقد اس��ت، ام��ا نمي توان براي 
آن كاري كرد و با توجه به ش��رايط موجود بايد تصميمات جدي تري 
گرفت. از نگاه اقتصاد سياسي در فضاي موجود، امريكا به دنبال تشديد 
تحريم ها و دوشيدن اعراب و تأمين منافع صهيونيست هاست و آن را 
دنبال مي كند و تا زماني كه مجبور نباش��يم، تن ب��ه مذاكره نخواهيم 
داد، اما مأموريت اروپا به رغم خروج شركت هاي چندمليتي اش، حفظ 
برجام و در عين حال تأمين منابع انرژي و مواد خامي است كه از جانب 
ما برايشان تأمين مي شود. بديهي اس��ت در قبال اين اقدام برنامه اي 
طراحي كرده كه كميسيونر انرژي اتحاديه اروپا از آن رونمايي كرده و 
آن حمايت از شركت هاي كوچك و متوسطي است كه قرار است ايران 

براي آنها بازار مصرف مناسبي باشد!
اگر اين فضا را ترسيمي براي اقتصاد در نظر بگيريم و نقش بازيگراني 
چون چين و روس��يه را نيز مانند دوران تحريم فرض بگيريم، بنابراين 
چ��اره اي نداريم جز تمركز بر محي��ط دروني اقتص��اد و بهره گيري از 
سرمايه هاي خرد وعده داده شده از سوي بانك س��رمايه گذاري اروپا 
كه احتمالاً به شكل مشاركتي و به شكل قطره چكاني به ايران تزريق 
خواهد شد. در چنين شرايطي بيش و پيش از همه بايد دولت در جذب 
همين سرمايه هاي خرد دست از رقابت برداشته و محيط كسب و كار را 
به گونه اي فراهم كند تا سرمايه هاي خارجي در محيط رقابتي در بخش 
صنايع خرد به ايران ورود كنند، نه در بخش تسليم بازارها به برندهاي 
اروپايي. بايد مراقب تكرار دوران پسابرجام و تداوم سرخوردگي بخش 

توليد بود. 
اگر ما محيط كس��ب و كار را براي ش��ركت هاي كوچك مقياس فراهم 
نكنيم و همچنان به دنبال حمايت ه��اي بي بندوبارانه از صنايع بزرگ 
باشيم، ديري نمي پايد كه حتي رئيس جمهور قادر به ذكر اين جمله هم 

نخواهد بود: »كه تو چه كاره اي درباره ايران تصميم بگيري«!

 2 پيشنهاد خانه معدن 
براي اصلاح سياست هاي ارزي 

رئيس خانه معدن ايران در رابطه با سياست هاي ارزي دو پيشنهاد 
براي كوتاه مدت و بلندمدت مطرح كرد و گفت: اصلاح سياست هاي 
ارزي مي تواند روند فعاليت هاي بخش معدن و سرمايه گذاري را در 
صنايع معدني و صادرات محصولات معدني تحت تأثير قرار دهد. 
به گزارش »روابط عمومي خانه معدن ايران«، محمدرضا بهرامن با اشاره 
به دلايل بحران ارزي اخير پيشنهاد كرد: سياستگذاران در بلندمدت 
مي توانند با اصلاح سياست هاي ارزي و رفع ريشه هاي اصلي نوسانات 
ارزي از جمله رفع تورم مزم��ن اقتصاد ايران و رف��ع موانع موجود در 
مبادلات ارزي با خارج، زمينه ثبات و پايداري نرخ ارز را فراهم كنند. در 
اين راستا بايد دولت به گونه اي سياستگذاري كند كه از يك سو امكان 
مبادلات خارجي تسهيل  و از سوي ديگر تا حد امكان از وقوع شوك هاي 

ارزي جلوگيري شود. 
وي با بيان اينكه سركوب نرخ ارز در بلندمدت انگيزه سرمايه گذاري، 
توليد و صادرات محصولات معدني را كاهش مي دهد، گفت: به همين 
دليل توصيه مي شود از سركوب مجدد نرخ ارز در آينده اجتناب شود. 
در مقطع كنوني مقررات ارزي جديد مشكلاتي براي تأمين مواداوليه و 
ماشين آلات از خارج به وجود آورده است و تثبيت نرخ جديد و تفاوت 
معني دار آن با بازار س��ايه، از توان رقابت پذيري محصولات معدني در 

بازار هاي جهاني كاسته است. 
از طرفي اصرار دولت بر تثبيت اين نرخ به تدريج موجب كاهش بيش 
از پيش توان رقابت پذيري محصولات صادراتي در آينده خواهد شد. به 
همين دليل پيشنهاد مي شود، تمهيداتي صورت بگيرد تا امكان فروش 
نرخ ارز حاصل از صادرات محصولات معدني، به نرخ توافقي و به صورت 

قانوني امكان پذير شود. 
رئيس خانه معدن ايران افزود: موضوع حائز اهميت ديگر اين است كه 
با توجه به نياز فوري برخي بنگاه هاي معدني به تأمين ارز، لازم اس��ت 
امكاني فراهم ش��ود كه بتوان ارز مورد نياز را به صورت قانوني و به نرخ 

توافقي از داخل كشور خريداري كرد. 
وي با اشاره به برندگان و بازندگان بحران ارزي ادامه داد: در دوره هاي 
س��ركوب نرخ ارز، واردكنندگان فلزات اساسي و محصولات وابسته به 
صنايع معدني از مهم ترين برندگان اين سياس��ت هس��تند. در مقابل 
معادن و صنايع معدني كشور به دليل كاهش توان رقابت پذيري در برابر 
واردات و كاهش توان رقابت پذيري در بازارهاي جهاني در برابر رقباي 

خارجي از جمله بازندگان اين سياست هستند. 
بهرامن با بيان اينكه ريسك س��رمايه گذاري در بخش معدن بالاست، 
عنوان ك��رد: در هنگام وق��وع ش��وك هاي ارزي و بي ثبات��ي نرخ ارز، 
سفته بازان و كساني كه امكان تبديل س��ريع دارايي هاي خود به ارز را 
دارند از جمله برندگان اين بي ثباتي هستند. در مقابل معادن و صنايع 
معدني به دليل آنكه بخش عمده دارايي  آنها به صورت س��رمايه ثابت 
است و از نقدشوندگي پايين برخوردار است، از بازندگان اين نوسانات 
هستند. از سوي ديگر با افزايش ناگهاني نرخ ارز و افزايش هزينه واردات 
ماش��ين آلات معدني، ريس��ك هاي ديگري نيز بر فع��الان اين حوزه 

تحميل مي شود.

لبنيات گران شد
۱۰ت�ا  رئي�س اتحادي�ه فروش�ندگان لبني�ات از افزاي�ش 
قيم�ت  گف�ت:  و  داد  خب�ر  لبني�ات  قيم�ت  ۱۵درص�دي 
ك�ره ۱۰۰گرم�ي ني�ز ه�زار توم�ان افزاي�ش يافت�ه اس�ت. 
طي روزهاي گذش��ته قيمت محصولات لبني و كره با افزايش همراه 
ش��د و برندهاي مختلف قيمت محصولات شان را تغيير داده اند، اما در 
اين ميان وزارت جهاد كشاورزي و انجمن صنفي صنايع لبني به عنوان 
دس��تگاه هاي متولي دولتي و خصوصي حاضر به پاس��خگويي در اين 

زمينه و توضيح درخصوص علت افزايش قيمت نشدند. 
علي رجبي - رئيس اتحاديه فروش��ندگان محص��ولات لبني - درباره 
قيمت  عرضه اين محصولات در بازار به »ايس��نا« گفت: طي روزهاي 
گذش��ته قيمت كره 100گرمي از 3ه��زار و 500تومان ب��ه 4هزار و 
500تومان افزايش يافت و قيمت انواع محصولات لبني ديگر نيز 10تا 
15درصد افزايش داشته است. وي افزود: پنير 450گرمي سفيد نيز از 4 
هزار و 200تومان به 4هزار و 500تومان و شير كم چرب يك ليتري از 2 
هزار و 500 تومان به 2 هزار و 750تومان افزايش قيمت داشته است. 

رئيس اتحاديه فروشندگان محصولات لبني در پاسخ به سؤالي مبني 
بر اينكه آيا اين افزايش قيم��ت داراي مجوز بوده اس��ت يا خير گفت: 
دس��تگاه هاي نظارتي مي توانند اع��لام كنند كه اي��ن افزايش قيمت 
با مجوز يا غيرقانوني بوده اس��ت، ام��ا چيزي كه در ب��ازار اتفاق افتاده 
افزايش قيمت هاس��ت كه آن را مي توان اعلام كرد. رجب��ي ادامه داد: 
عوامل بسياري در افزايش قيمت لبنيات اثرگذار بوده است و مي توان 
به افزايش نرخ ارز، افزايش قيمت انرژي و ديگر هزينه هاي توليد اشاره 
كرد، اما با وجود اينكه افزايش قيمت هر كالايي مي تواند باعث كاهش 
مصرف و تقاضاي آن شود، نمي توان درباره لبنيات در ماه رمضان چنين 
قضاوتي انجام داد؛ چراكه در ماه رمضان معمولاً به غير از شير و پنير ديگر 

محصولات لبني خود به خود با كاهش مصرف مواجه مي شود. 
..............................................................................................................................

 تصميم گيري درباره قيمت نان
بعد از ماه رمضان

با توجه به اينكه نانوايان نسبت به عدم تغيير قيمت نان طي چهار 
سال گذشته اعتراض كرده اند، معاون وزير كشاورزي از تصميم گيري 
ب�راي اعمال تغيي�ر در قيمت ن�ان پس از م�اه رمضان خب�ر داد. 
از س��ال 13۹3 تاكنون قيمت نان هيچ تغييري نداش��ته و حتي سال 
گذشته اوايل آذرماه كه ستاد تنظيم بازار نرخ نان را نسبت به سال هاي 
قبل افزايش داده بودند، پس از چند روز با دس��تور رئيس جمهور اين 

مصوبه لغو شد و به نانوايي ها اعلام شد كه قيمت ها به قبل برگردد. 
در اين زمينه علي فاضلي، رئيس اتاق اصناف ايران به »ايسنا« اينگونه 
توضيح داد كه يك بنگاه صنفي هزينه هاي اضافي بيشتري روي دوشش 
نسبت به سال گذشته تحميل شده است. به عنوان مثال سال قبل براي 
طرح ترافيك 2/5ميلي��ون تومان بايد پرداخت مي ش��د، اكنون براي 
تعرفه هاي جديد بيش از ۹ميليون تومان بايد پرداخت شود، بنابراين 

نبايد انگشت اتهام را به سمت اين بنگاه ها برد. 
وي افزود: بايد همه موارد و عوامل مؤثر ب��ر قيمت ها را در نظر گرفت. 
وقتي نرخ دستمزد و خدمات افزايش پيدا مي كند، چرا نبايد اجازه داد 
كه قيمت كالا و خدمات بيشتر شود. سؤال اينجاست كه چرا چهار سال 
است قيمت نان هيچ تغييري نكرده و بر صاحبان اين صنف فشار وارد 

مي شود. همين عامل سبب مي شود كه كيفيت نان هم كاهش يابد. 
رئيس اتاق اصناف ايران تصريح كرد: وقتي كه به كارآفرين و سرمايه گذار 
بها داده نمي شود، نبايد از او انتظار معجزه داش��ت و قطعاً سرمايه در 

چنين شرايطي از كشور خارج و به سمت تخلف كشيده مي شود. 
فاضلي يادآور شد: چهار سال افزايش قيمت در نان اعمال نشده است، 
در حالي كه طي اين س��ال ها همه هزينه هاي توليد نان از جمله آب، 
برق، گاز، حمل و نقل و دستمزد افزايش يافته ولي قيمت نان تغييري 
نكرده و هزينه آن به دوش نانوايان افتاده است. بنابراين مشخص است 
اين صنف به سمت تخلف كشيده مي شوند. در اين زمينه يزدان سيف، 
معاون وزير جهاد كشاورزي و مديرعامل شركت بازرگاني دولتي ايران، 
در پاسخ به سؤال »ايس��نا« مبني بر اينكه چه تصميمي براي قيمت 
نان گرفته مي ش��ود، گفت: تصميم گيري براي قيمت نان در شوراي 
ساماندهي گندم، آرد و نان مطرح ش��ده و به نظر مي رسد، پس از ماه 
رمضان در مورد اين مسئله تصميم گيري خواهد شد. وي افزود: قطعاً 
تغييراتي در قيمت نان رخ مي دهد، اما ممكن است تصميمات ديگري 
گرفته شود و افزايش قيمتي در اين زمينه نداش��ته باشيم. به عنوان 
مثال ممكن اس��ت نوع نان، وزن نان يا قيمت گندم و آرد با تغييراتي 
مواجه شود كه قيمت اين محصول استراتژيك و قوت غالب مردم تغيير 
نكند. از س��وي ديگر نيز احتمال دارد كه قيمت نان افزايش يابد، اما 
چيزي كه به طور قطع مي توان گفت، اين اس��ت كه تصميم گيري در 

اين زمينه به بعد از ماه رمضان موكول شده است.
..............................................................................................................................

تخفيف بيمه اي به كالاي ايراني 
در حماي�ت از تولي�دات داخل�ي، ش�وراي عالي بيم�ه آيين نامه 
ق�رارداد گروه�ي بيم�ه اعتب�ار داخل�ي را بازنگ�ري ك�رد.
به گزارش »اداره كل روابط عمومي و ام��ور بين الملل بيمه مركزي«، 
دكتر همتي با اعلام اين خبر گفت: در جلسه روزگذشته شوراي عالي 
بيمه با عنايت به سال حمايت از كالاي داخلي و نقش اثرگذار صنعت 
بيمه در اين حوزه در جلس��ه اي آيين نامه قرارداد گروهي بيمه اعتبار 

داخلي را مورد باز نگري قرار داد. 
وي افزود: شوراي عالي بيمه با هدف تشويق مردم به خريد كالاي ايراني، 
ش��رايط ويژه اي را براي بيمه اعتبار فروش اقس��اطي كالاه��اي ايراني را 
تصويب كرد. طبق اين مصوبه، پوشش بيمه اي در اختيار توليدكنندگان 
و عرضه  كنندگان محصولات ايراني قرار خواهد گرفت و فهرست كالاهاي 
ايراني از س��وي وزارت صنع��ت، معدن و تجارت به بيم��ه مركزي اعلام 
خواهد ش��د. همچنين مقرر شد براي فروش اقس��اطي كالاهاي مذكور، 
اعتبارسنجي خريداران رأساً توسط شركت هاي بيمه يا از طريق مؤسسات 
اعتبارس��نجي مورد تأييد بيمه مركزي انجام ش��ود. همچنين به منظور 
ترغيب توليدكنندگان و عرضه كنندگان داخلي براي خريد اين بيمه نامه، 
سهم آنها از عدم پرداخت اقساط خريداران از 25درصد به 10درصد كاهش 
يافت. دكتر همتي، همچنين از تصويب كاه��ش 30درصدي حق بيمه 

مربوط به بيمه نامه شخص ثالث تراكتور و كمباين خبر داد.

حمله 2 وزير به قاچاق كالا و ارز 

وزير كار: قاچاق زياد داريم
وزير صنعت: چطور محموله قاچاق هزار و 2۰۰ كيلومتر تا بازار تهران را طي كرد و كسي جلويش را نگرفت؟!

عده اي از كارشناسان معتقدند پشت سرازير 
ش�دن كالاهاي خارجي واردات�ي و قاچاق به 
بازارهاي اي�ران توطئه اي خارج�ي و داخلي 
وج�ود دارد و اي�ن فرضي�ه چن�ان در حال 
فراگيري اس�ت كه مجلس هم اكن�ون طرح 
تحقيق و تفحص از روند مبارزه با قاچاق كالا 
و ارز را در دس�تور كار قرار داده است. با اين 
حال روز گذشته وزير كار گفت: »قاچاق زياد 
داريم« و در پ�ي آن نيز وزي�ر صنعت با طرح 
اين پرسش كه »چطور محموله قاچاق هزار و 
2۰۰ كيلومتر تا بازار تهران را طي كرد و كسي 
جلويش را نگرفت؟« بي پرده ادعاي مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز را در ايران به چالش كش�يد. 
به گزارش »جوان«، رهبر معظم انقلاب قاچاق 
كالا و ارز را به مثابه خنجري به پشت نظام معرفي 
كرده اس��ت. اين در حالي اس��ت كه بسياري از 
كارشناس��ان اقتصادي يكي از علت هاي دپوي 
تولي��د كارخانج��ات و واحده��اي اقتصادي در 
گوشه انبارها و نرخ بالاي بيكاري را قاچاق كالا 
و ارز عنوان مي كنن��د. در حالي كه دولت مدعي 
است، طي چهار سال اول آغاز به كار حجم كالاي 
قاچ��اق را از 25ميليارد دلار ب��ه 12/5ميليارد 

دلار رس��انده اس��ت و وزارت اقتص��اد و گمرك 
مدعي هس��تند كه از طريق فناوري اطلاعات و 
سيستمي كردن فرآيندها ريسك ورود و خروج 
كالا از گمركات را به حداقل رسانده اند، اما شواهد 
ميدان��ي در بازار ها حكاي��ت از واقعيت هاي تلخ 
ديگري اس��ت و حتي دو تن از وزراي اقتصادي 
دولت روز گذشته نسبت به روند و فرآيند و حجم 
بالاي قاچاق كالا و ارز ابراز نگراني كرده اند. البته 
اين نگراني ها بيراه هم نيست، زيرا وزير صنعت 
به خوبي مي داند كه بلافاصله بع��د از انتخابات 
دوازدهمي��ن دوره رياس��ت جمهوري و زماني 
كه س��امانه ثبت س��فارش وزارتخان��ه اش براي 
واردات خودرو بس��ته بود و واردات نبايد توسط 
غيرنمايندگي هاي خودرو انجام مي شد، هزاران 
خودروي لوكس گرانقيمت از گمركات )مبادي 

رسمي كشور( وارد كشور شده است. 
روز گذش��ته نخستين هم انديش��ي تخصصي با 
حضور وزير صنعت، رف��اه، معاون علمي فناوري 
رياست جمهوري، مديران صنايع، رئيس رسانه 
ملي در مركز همايش هاي بين المللي صدا و سيما 
برگزار ش��د. وزير صنعت و تجارت كه وزارتخانه 
تحت مديريتش وظيفه مهمي را در سال حمايت 

از توليد ملي به دوش دارد، از مبارزه با قاچاق كالا 
در سطح عرضه را مورد انتقاد قرار داد. 

    انتقاد وزير 
وزير صنعت، معدن و تجارت با اشاره به جريمه 
50ميلي��ارد تومان��ي كس��به به خاط��ر فروش 
كالا ه��اي قاچاق گفت: اين كالا ه��ا هزار و 200 
كيلومتر را تا بازار تهران طي كرده اند كه بايد در 

اين مسير جلوي آنها گرفته مي شد. 
شريعتمداري با اش��اره به اينكه واردات رسمي 
پوش��اك 60ميليون دلار و از تركيه 20ميليون 
دلار اس��ت، افزود: تفاوت اين رقم ب��ا ارقامي كه 
گمركات اعلام كرده اند، به اين معني اس��ت كه 
بخش قابل توجهي پوش��اك به ص��ورت قاچاق 
وارد كش��ور مي ش��ود.پس بايد با قاچاق كالا در 
مبادي رسمي و غيررس��مي برخورد جدي شود 
و مديري��ت واردات بدون جلوگي��ري از واردات 

امكان پذير نيست. 
وزير صنعت، مع��دن و تجارت درب��اره نرخ ارز 
گفت: سياست ما س��ركوب نرخ ارز و تثبيت آن 
نيست، بلكه سعي مي كنيم نظام مديريت شده 
ارز را اجرا كنيم. وي با اش��اره به پيشرفت هاي 
كش��ور در بخش صنعت در مقايس��ه با قبل از 
انقلاب گفت: تعداد واحد هاي توليد صنعتي از 
854 واحد در سال 57 به 84 هزار و 287 واحد و 
تعداد معادن فعال در اين مدت از 1۹5 به 6 هزار 

و 455 رسيده است.
    وزير كار: قاچاق زياد داريم؛ بازار آسياي 

ميانه از دست ايران رفت
از س��وي ديگ��ر، وزي��ر كار ك��ه اخيراً ش��اهد 
انتقاد توليدكنن��دگان ايراني نس��بت به كالاي 
خارج��ي وارداتي و قاچ��اق در بازار ه��اي ايران 
بود و توليدكنندگان در نمايش��گاه كالاي ايراني 
شخصاً اين نگراني را با رهبر معظم انقلاب درميان 
گذاشتند، گويا ابايي ندارد تا نگراني خود را نسبت 
به بالابودن حجم كالاي قاچاق در بازار ها مطرح 
كند. وزير كار نيز در اين نشس��ت گفت: قاچاق 
زي��اد داريم، اما اگ��ر در مواردي چون پوش��اك 
حركت جهادي كنيم، اشتغالزايي مناسبي صورت 
مي گيرد. با اين حال بررسي ها نشان مي دهد كه 
ايراني ها عمدتاً از كالاي ايراني استفاده مي كنند. 
علي ربيعي با اشاره به مشكل دار بودن شركت هاي 
صادراتي گفت: بازار آسياي ميانه را به همين دليل 
از دست داديم كه نياز داريم صنوف اتحاديه ها و 

زنجيره هاي قوي تر صادراتي تشكيل دهند. 
وزير كار از كار مش��ترك با وزي��ر صنعت براي 
بالابردن قدرت خريد كالاي ايران��ي خبر داد و 
گفت: حماي��ت از كالاي ايراني موضوعي ملي و 
اعتقادي اس��ت، اما تصميمات سختي هم دارد 
كه بايد اتخ��اذ و عمل كنيم. انتقاد وزرا نس��بت 
به كالاي قاچاق و ورود هزاران خودروي لوكس 
از گم��ركات بلافاصله بعد از انتخابات رياس��ت 
جمهوري دوره دوازدهم و در شرايطي كه سامانه 
ثبت سفارش وزارت صنعت بس��ته بوده است، 
وضعيت مديريت گمركات و مناطق آزاد و ويژه 

اقتصادي را نامطلوب انعكاس مي دهد.

هادی  غلامحسینی
   گزارش   یک

دبير جشنواره ملي بهره وري با تأكيد بر اينكه 
گويا قرار نيست ما از سرمايه گذاري هاي جديد 
و منابع نفتي موجود در كش�ور بهتر استفاده 
كنيم، گفت: نرخ رش�د بهره وري طي ساليان 
گذشته در درازمدت فاصله معناداري با صفر 
نداش�ته و اين موضوع به اين معناست كه هر 
ساله در اتلاف منابع كشور توانمند تر مي شويم. 
مراس��م بزرگداش��ت روز ملي بهره وري با هدف 
اشاعه فرهنگ مديريت بهره وري در كشور و كمك 
به افزايش توان رقابت پذيري بنگاه هاي اقتصادي و 
قدرداني از بهره ورترين مديران ارشد شركت هاي 
ايراني به طور سالانه در اول خرداد برگزار مي شود. 
دبير جشنواره بهره وري كه در اين مراسم سخن 
مي گفت، از پايين بودن نرخ رشد بهره وري خبر 
داد و گفت: براساس اهداف برنامه چهارم و پنجم 
توسعه قرار بود، يك سوم از رشد اقتصادي كشور 
از طريق ارتق��اي بهره وري محقق ش��ود، اما بنا 
به اظهار نهادهايي كه متول��ي ارائه آمار كلان در 
كشور هس��تند، اين هدف محقق نشده است و 
براساس اظهارات اقتصاد دانان نرخ رشد بهره وري 
طي ساليان گذشته در درازمدت فاصله معناداري 
با صفر نداشته و اين موضوع به اين معناست كه 
گويا قرار نيست ما از سرمايه گذاري هاي جديد و 
منابع نفتي موجود در كشور بهتر استفاده كنيم و 
هر ساله در مجموع كل اقتصاد در اتلاف منابع در 

كشور توانمند تر مي شويم. 
فرش��يد ش��كرخدايي افزود: با بررسي وضعيت 
ساختار اقتصادي در كشور مشاهده مي شود كه 
85درصد از اقتصاد كش��ور دولتي يا شبه دولتي 
اس��ت. در ايران 8ميليون نفر به عنوان كارمند 
و ش��اغل بخش  دولتي به صورت ثابت از دولت 
حقوق دريافت مي كنند. اين افراد با هر سطح از 
عملكرد و توانايي، بدون آنكه سيستم اثربخشي 
براي تش��ويق و تنبيه و ترغيب آنه��ا به اجراي 

بهتر وظايف وجود داشته باشد، حقوق دريافت 
مي كنند و اي��ن امر به��ره وري آنه��ا را كاهش 
مي دهد. وي تصريح كرد: اين بي انگيزگي فقط 
مختص كاركن��ان بخش دولتي و ش��به دولتي 
نيس��ت و ش��امل حال مديران اي��ن بخش نيز 
مي ش��ود، چراكه تجربه سال هاي گذشته نشان 
داده است در بخش دولتي تعداد موارد سمت هاي 
حساس مديريتي كه به دليل ارتباطات و بدون 
دانش و تجربه كافي بوده، بيشتر بوده است. در 

بخش خصوصي فعالان اين بخش امكان كمتري 
جهت اس��تفاده از رانت ها و حمايت هاي دولتي 
دارند و به همين دليل ناچار هس��تند بهره وري 
و س��اعت مفيدكاري را افرايش دهند، اما بخش 
دولتي به دليل استفاده سهل الوصول تر از منابع 
نفتي و در برخي م��وارد رانت ه��اي اقتصادي، 

ضرورتي براي اين امر نمي بينند. 
دبير جش��نواره افزود: بنابراين با توجه به اينكه 
با وجود خصوصي س��ازي هاي ص��ورت گرفته 
در كش��ور هنوز حدود 85درصد اقتصاد كشور 
در اختي��ار بخش دولتي و ش��به دولتي اس��ت، 
بنابراين ارتق��اي اثربخش��ي و كارآيي عملكرد 
بخش خصوصي به صورت مداوم طي سال هاي 
گذشته به استناد شاخص هاي اندازه گيري شده 
در سامانه ملي اندازه گيري شاخص هاي بهره وري 
ايران، در برابر ناكارآمدي هاي موجود در مديريت 
سازمان هاي دولتي و ش��به دولتي بي تأثير بوده 
است. وي پيشنهاد داد: راه اندازي سيستم هاي 
اثربخش در پرداخت پاداش ه��اي بهره وري در 
س��ازمان هاي دولت��ي و ش��به دولتي و پرهيز از 
سياسي كاري در اين سازمان ها، خصوصي سازي 
واقعي در كشور، جلوگيري از رانت هاي اقتصادي 
و افزايش فضاي رقابت��ي در بخش هاي مختلف 
اقتصاد مي تواند، راه هايي براي ارتقاي بهره وري 

در اقتصاد كشور باشد.

دبير جشنواره ملي بهره وري: 

نرخ رشد بهره وري سال ها نزديك به صفر بوده است

مهران   ابراهیمیان

  مصطفي حقگو | ميزان

     آگهی ثبتی

بهناز  قاسمی
   گزارش   2

نامزد انتخابات ۹2 گفت: دولت در چهار س�ال اول قيمت 
ارز را به ط�ور مصنوع�ي پايين نگ�ه داش�ت و در نتيجه 
در يكس�ال اخير ي�ك مرتب�ه قيم�ت به ص�ورت فنري 
جهش ك�رد و نگران�ي و ناراحتي عم�وم را فراه�م كرد. 
س��يدمحمد غرضي كانديداي انتخابات رياست جمهوري در 
سال ۹2 در گفت وگو با »فارس« با اش��اره به گذشت يكسال 
از برگزاري انتخابات رياست جمهوري سال 13۹6 در ارزيابي 
خود از عملكرد دولت گفت: دولت در چهار سال اول قيمت ارز 
را به طور مصنوعي پايين نگه داشت، در نتيجه در يكسال اخير 
يك مرتبه قيمت به صورت فنري جهش كرد و نگراني و ناراحتي 
عموم را فراهم كرد. وي از ارزش پول ملي به عنوان ناموس يك 
ملت نام برد و با اشاره به اينكه هر كجا دولت ها نتوانستند اين 
ناموس را حفظ كنند، دچار گرفتاري هاي بسياري شدند، اظهار 

داشت: در اين شرايط حتي اگر دولت هم خيلي زحمت كشيده 
باشد، اما مردم او را به عنوان خادم حساب نمي كنند. 

غرضي در ادامه گف��ت: امروز حدود 20ميليون نفر در كش��ور 
دستشان به هيچ منبع اقتصادي همچون درآمد، شغل و بيمه 
بند نيست؛ بقيه مردم زماني كه قيمت ها بالا مي رود، مي توانند 
توازني به وضعيت خود بدهن��د، اما حدود يك چهارم جمعيت 
كشور در ش��رايط بحراني قرار دارند. وي در اين باره اضافه كرد: 
وقتي قيمت ه��ا بالا م��ي رود و حوائج اوليه برآورده نمي ش��ود 
خيلي ها از بين مي روند، اما دولت ها توجهي به اين قضيه ندارند؛ 
البته من از رؤساي دولت ها خيلي انتظار ندارم، اما از كارشناساني 
كه وقايع دهه هاي 20، 30، 40 و 50 را مطالعه كرده اند، انتظار 
مي رود كه بدانند وقتي براي مردم گرفت��اري اقتصادي پيش 
مي آيد، قدرت سياسي هم زير سؤال می رود و به دولت آسيب 

مي زند. كانديداي انتخابات سال ۹2 رياست جمهوري گفت: من 
از زمزمه هاي اعلام قيمت هزار و 500 توماني براي بنزين خيلي 
تعجب كردم، همچنان كه همه جريانات مربوط به ناآرامي هاي 

دي ۹6 موج ناشي از افزايش قيمت بنزين بود. 
وي با ابراز تأسف از رصد نشدن عقبه اجتماعي جامعه از سوي 
كارشناسان اقتصادي اظهار داشت: رصد اوضاع اقتصادي كشور 
به رصد شرايط سياسي كمك مي كند، اما در مجموع به نظر من 
اين پنج دولت پس از انقلاب از كارشناسي هاي اجتماعي نصيبي 
نداشته اند. غرضي گفت: دولت ها نوعاً در يك محدوده كارشناسي 
غيرمرتبط با تحولات اجتماعي كارهاي خود را پيش مي برند كه 
موجب زيان به جامعه، انقلاب و گره هاي اجتماعي شده است. 
اين وزير اسبق در پايان بر ضرورت حفظ ارزش پول ملي به عنوان 

يك واجب شرعي و ملي تأكيد كرد.

 غرضي: دولت در 4 سال اول 
قيمت ارز را به طور مصنوعي پايين نگه داشت

   خبر

دو ت�ن از وزراي اقتص�ادي 
دولت نسبت به روند و فرآيند 
و حجم بالاي قاچاق كالا و ارز 
ابراز نگراني كرده اند. البته 
اي�ن نگراني ه�ا بي�راه هم 
نيست، زيرا وزير صنعت به 
خوبي مي داند كه بلافاصله 
بعد از انتخابات دوازدهمين 
رياس�ت جمهوري  دوره 
س�امانه  ك�ه  زمان�ي  و 
ثبت سفارش وزارتخانه اش 
براي واردات خودرو بس�ته 
ب�ود، انج�ام گرفته اس�ت


